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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 27 augusti 2024. 
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§ 2 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om fotbollsplan i Valla torg  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/341 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har tagit emot ett 
medborgarförslag om en fotbollsplan vid Valla torg. 
 
Det finns redan en grusplan vid Valla torg som kan användas utan 
att boka. Stadsdelsförvaltningen planerar inte några fler planer runt 
Valla torg. Däremot planerar idrottsförvaltningen en större 11-
spelsplan på Årstafältet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/341-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
fotbollsplan vid Valla torg 

 EÅV 2024/341-3 Medborgarförslag om fotbollsplan på Valla 
torg 
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§ 4 
Medborgarförslag om utomhusmiljö och badhus i Årsta  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/343 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om olika åtgärder som rör den offentliga 
miljön samt möjligheter till aktivitet i Årsta har skickats in till 
förvaltningen. 
 
Förvaltningen håller med om att det är viktigt att boende i Årsta kan 
ha det trevligt i sitt närområde. I detta svar tar förvaltningen 
ställning till de olika förslagen och beskriver pågående projekt och 
arbete som till viss del tillmötesgår det som efterfrågas i 
medborgarförslaget. Några förslag ligger inom idrottsnämndens 
ansvarsområde, och förvaltningen har därför förmedlat 
medborgarförslaget dit. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vatörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/343-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
utomhusmiljö och badhus i Årsta 

 EÅV 2024/343-3 Medborgarförslag om utomhusmiljö och 
badhus i Årsta 
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§ 5 
Medborgarförslag om utveckling av hundrastgården i 
Sockenplan  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/182 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag som rör Sockenplans hundrastgård har 
skickats in till förvaltningen. Författaren av medborgarförslaget vill 
att träflisorna i hundrastgården byts ut mot bark. Vidare har 
förslagsställaren ett önskemål om att utvidga hundrastgården och 
efterfrågar avslutningsvis starkare ljuslyktor i hundrastgården, med 
större räckvidd och att ljuskällorna helst har varmare ljus. 
 
Underlaget i hundrastgårdar byter förvaltningen ut vid behov. 
Träflisorna i blandningen är mindre än tidigare och förvaltningen 
bedömer att dessa kommer vara mer skonsamma mot hundars 
tassar. Förvaltningen bedömer att det inte är lämpligt att utöka 
hundrastgården västerut mot bergväggen. För att tillmötesgå 
önskemålet om att skapa en mer utmanande miljö för hundar 
planerar förvaltningen att placera ut tallstockar inom 
hundrastgården. Angående önskemålet om att byta till ett varmare 
ljus på hundrastgårdens lyktor är det inte möjligt på de 
solcellsdrivna armaturer som är där. Däremot kommer förvaltningen 
undersöka om lyktornas riktning kan justeras. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/182-8 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
utveckling av hundrastgården i Sockenplan 

 EÅV 2024/182-3 Medborgarförslag om utveckling av 
hundrastgården i Sockenplan 
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§ 6 
Medborgarförslag om sparkcykelpark i Dalenparken  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/407 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har kommit in till stadsdelsnämnden med 
önskemål om en sparkcykelpark i Dalenparken. 
 
Förra året genomförde förvaltningen en upprustning av 
Dalenparken och planerar därför inte för fler åtgärder där. 
Förvaltningen vill tipsa om att det går att åka sparkcykel i 
Nybyggets skatepark i Gubbängen. Där finns särskilda tider avsatta 
för sparkcyklar eller ”kickbikes”. Anläggningen passar både 
nybörjare och dem som har hållit på ett tag. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/407-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
sparkcykelpark i Dalenparken 

 EÅV 2024/407-3 E-post med medborgarförslag om 
sparkcykelpark i Dalenparken 
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§ 7 
Medborgarförslag om att anlägga utegym i Stureby  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/408 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget vill att förvaltningen anlägger ett 
utegym i trä på en parkyta i Stureby. Genom att anlägga ett utegym 
skulle det finnas fler alternativ till träning och motion i Stureby, 
samtidigt som författaren anser att det är ett bra komplement till 
träningsutbudet på närliggande bollplan. 
 
Eftersom det helt saknas ett utegym i Stureby idag ställer sig 
förvaltningen positiv till medborgarförslaget. Lämpliga platser 
behöver förvaltningen däremot studera vidare. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/408-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
anlägga utegym i Stureby 

 EÅV 2024/408-3 E-post med medborgarförslag om att 
anlägga utegym i Stureby 
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§ 8 
Medborgarförslag om skyltning i Årsta  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/342 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget vill att förvaltningen sätter upp 
skyltar vid historiska platser i stadsdelsområdet. Vidare föreslår 
författaren att förvaltningen synliggör Göta landsvägs sträckning 
mellan Götgatan till Brännkyrka, via Årstafältet. 
 
Förvaltningen anser att det är ett intressant förslag och har redan en 
ambition att sätta upp skyltar vid fornminnen och andra historiskt 
viktiga platser i stadsdelsområdet. Det finns inte utrymme att göra 
det inom ramarna för årets budget men framöver kommer 
förvaltningen att se över möjligheterna att samarbeta med 
framförallt Stadsmuseet, för att förbättra information om historiska 
platser i den offentliga miljön. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/342-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
skyltning i Årsta 

 EÅV 2024/342-3 Medborgarförslag om skyltning i Årsta 
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§ 9 
Medborgarförslag om bänkar för äldre i Väständaparken  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/340 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har kommit in till nämnden om fler bänkar i 
Väständaparken. Syftet är att underlätta för vila och trivsel för 
pensionärer. Författaren till medborgarförslaget tycker också att 
staden borde bygga färre hus. 
 
Väständaparken är en ny park i Årsta som invigdes i november 
2023. Förvaltningen bedömer att behovet av bänkar och sittplatser 
är förhållandevis väl tillgodosett i parken. Parken är så ny att 
användningen behöver formas över några årstider innan 
förvaltningen överväger ytterligare åtgärder. Förvaltningen vill 
därför avvakta med att tillföra fler bänkar i nuläget. När det gäller 
byggandet av nya hus är det framförallt stadsbyggnadsnämnden och 
exploateringsnämnden som ansvarar för planeringen. 
Stadsdelsnämnden är remissinstans i projekt som rör 
stadsdelsområdet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/340-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
bänkar för äldre vid Väständaparken 

 EÅV 2024/340-3 Medborgarförslag om bänkar för äldre i 
Väständaparken 
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§ 10 
Medborgarförslag om öppna förskolan i Årsta  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/337 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En invånare har lämnat in ett medborgarförslag om öppna 
förskolans verksamhet i Årsta. Verksamheten har i dagsläget 
begränsade öppettider och besöksantal på grund av lokalen som 
behöver renoveras. Författaren till förslaget önskar att en renovering 
av lokalen genomförs eller att förvaltningen ser över om det finns 
andra lokaler för öppna förskolans verksamhet i Årsta. 
 
Förvaltningen är medveten om att de nya öppettiderna och det 
begränsade besöksantalet påverkar besökare som vill ta del av 
öppna förskolans verksamhet i Årsta. Fastighetskontoret utreder för 
närvarande öppna förskolans lokal i Årsta. Förvaltningen inväntar 
utredningen för att kunna ta ställning till kostnaderna för att göra 
anpassningar i lokalen. Under tiden har förvaltningen anpassat 
öppna förskolans verksamhet i Årsta utifrån riktlinjer från 
miljöförvaltningen i syfte att hålla verksamheten öppen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Den Öppna förskolan bedriver en mycket viktig verksamhet av hög 
kvalitet som besöks av många föräldrar. Årsta Öppna förskola i 
Vättersälden erbjuder i dagsläget en verksamhet med begränsade 
öppettider och även begränsningar av hur många som kan vistas i 
lokalen. Det beror på lokalerna behöver byggas om eftersom kraven 
är lika som för en vanlig förskola. Utredning pågår och därför har 
förvaltningen tvingats till dessa begräsningar i verksamheten. Vi 
förutsätter att vår stadsförvaltning arbetar intensivt för att förmå 
fastighetskontoret att slutföra utredningen så att bygglov för en 
ombyggnad kan ske. 
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Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/337-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
öppna förskolan i Årsta 

 EÅV 2024/337-3 Medborgarförslag om öppna förskolan i 
Årsta 
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§ 11 
Medborgarförslag om att satsa på öppna förskolan i 
Årsta  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/336 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En invånare har lämnat in ett medborgarförslag om öppna 
förskolans verksamhet i Årsta. Verksamheten har i dagsläget 
begränsade öppettider och besöksantal på grund av lokalen som 
behöver renoveras. Författaren till förslaget önskar att förvaltningen 
satsar mer på öppna förskolans verksamhet i Årsta då det är en 
viktig arena för barn och föräldrar. 
 
Förvaltningen är medveten om att de nya öppettiderna och det 
begränsade besöksantalet påverkar besökare som vill ta del av 
öppna förskolans verksamhet i Årsta. Fastighetskontoret utreder för 
närvarande öppna förskolans lokal i Årsta. Förvaltningen inväntar 
utredningen för att kunna ta ställning till kostnaderna för att göra 
anpassningar i lokalen. Under tiden har förvaltningen anpassat 
öppna förskolans verksamhet i Årsta utifrån riktlinjer från 
miljöförvaltningen i syfte att hålla verksamheten öppen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Den Öppna förskolan bedriver en mycket viktig verksamhet av hög 
kvalitet som besöks av många föräldrar. Årsta Öppna förskola i 
Vättersälden erbjuder i dagsläget en verksamhet med begränsade 
öppettider och även begränsningar av hur många som kan vistas i 
lokalen. Det beror på lokalerna behöver byggas om eftersom kraven 
är lika som för en vanlig förskola. Utredning pågår och därför har 
förvaltningen tvingats till dessa begräsningar i verksamheten. Vi 
förutsätter att vår stadsförvaltning arbetar intensivt för att förmå 
fastighetskontoret att slutföra utredningen så att bygglov för en 
ombyggnad kan ske. 
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Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/336-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
satsa på öppna förskolan i Årsta 

 EÅV 2024/336-3 Medborgarförslag om att satsa på öppna 
förskolan i Årsta 
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§ 12 
Skrivelse om avdelningen Delfinen på förskolan Gläntan  
Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2024/357 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann (SD) har inkommit med en skrivelse. 
Skrivelsen innehåller frågor om en omställning av avdelning 
Delfinen på förskolan Gläntan inom Högdalens förskoleenhet för 
barn med diagnosen autism. Frågorna handlar om orsaker till att 
Delfinen ska ställas om genom att avdelningen ska ta emot fler 
barn, och att barn med autism ska integreras på alla avdelningar. 
 
Förvaltningen framför bland annat att förskolan ska vara 
inkluderande och likvärdig och att alla barn ska få sina behov 
tillgodosedda. Rätt kompetens ska finnas på varje förskola, utifrån 
de behov som finns bland barnen. Barn i behov av stöd kommer att 
finnas på alla avdelningar på förskolan Gläntan. För barn i behov av 
stöd upprättas individuella handlingsplaner i samråd med 
vårdnadshavare. Genom att barn med diagnos autism integreras 
med barn utan diagnos, kan de tillgodogöra sig strategier för olika 
sammanhang i samhället. Förvaltningen föreslår att nämnden 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Jag vill börja med att tacka för förvaltningens svar. Däremot håller 
jag inte med i alla delar av resonemanget. Förskolan ska vara 
likvärdig, inkluderande och alla barn ska få sina behov 
tillgodosedda, om detta råder det inga tvivel. Detta betyder dock 
inte att det bästa för alla barn är att integreras i stora barngrupper. 
Eftersom barn är individer med olika behov behöver både storleken 
på barngruppen och personalsammansättningen anpassas för att 
säkerställa att behoven tillgodoses. Min uppfattning är att Delfinen 
var ett bra exempel på en sådan anpassning. 
  
Att barn med autism fått en egen avdelning på förskolan Gläntan 
har varit till gagn för dessa barns utveckling enligt både 
vårdnadshavare och pedagoger. Att barn med autism fått en lugn, 
trygg och anpassad förskolemiljö innebär inte att dessa barn går 
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miste om att tillgodogöra sig strategier för olika sammanhang i 
samhället. Genom att låta barn med autism gå på en egen 
avdelningen i ett mindre sammanhang kan miljö och pedagogik 
anpassa på ett sätt som är gynnsamt för dessa barn. Avdelningen 
Delfinen är inte isolerad utan en del av en större förskola vilket ger 
barnen möjlighet att interagera med andra barn utifrån sina egna 
förutsättningar. Nu kommer dessa barn istället att hamna i större 
barngrupper med färre pedagoger, fler intryck och fler påtvingade 
interaktioner som många av dessa barn har svårt att hantera. Detta 
riskerar att påverka både de autistiska barnen och deras kamrater 
utan diagnos negativt. Att hänvisa till att skolan inte är tillräckligt 
anpassad för dessa barn och att det därför är bra att de vänjer sig 
redan i förskolan är anmärkningsvärt. 
  
Förvaltningen anger i sitt svar att beslutet inte grundar sig i ett 
behov att minska kostnaderna utan att det istället handlar om att 
säkerställa att kompetens finns på varje förskola. Detta borde dock 
kunna säkerställas genom utbildning av övrig personal istället för 
att avveckla en fullt fungerade avdelning och ändra 
förutsättningarna för de autistiska barnen. 
  
Alla barn ska få sina behov tillgodosedda oavsett vilken förskola de 
går på, dock ser verkligheten sällan ut så. Det känns ofantligt 
sorgligt att en fungerande avdelning med anpassningar och stöd för 
barn som så väl behöver det inte tillåts finnas kvar. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/357-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
avdelningen Delfinen på förskolan Gläntan 

 EÅV 2024/357-1 Skrivelse om avdelningen Delfinen på 
förskolan Gläntan 
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§ 13 
Skrivelse om hanteringen av Svedmyrabadet  
Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2024/358 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har mottagit en skrivelse från Emelie Wassermann 
(SD). Författaren undrar varför förvaltningen sagt upp avtalet 
gällande den kommunövergripande verksamheten Svedmyrabadet 
och inte har lyft frågan om renovering och ersättningslokal tidigare 
till kommunfullmäktige. Författaren undrar också vilket ansvar 
förvaltningen har för Svedmyrabadets besökare. 
  
Förvaltningen uppger att en dialog förts med berörda parter under 
en längre tid utifrån lokalens renoveringsbehov. För närvarande 
pågår en dialog med idrottsförvaltningen, Stockholmshem AB och 
stadsledningskontoret/kommunstyrelsen kring verksamhetens 
framtida lokalisering. Utmärkande för stadens 
kommunövergripande verksamheter är att de är tillgängliga för 
invånare som bor i stadens samtliga stadsdelsområden. Det är den 
stadsdelsförvaltning inom det stadsdelsområde som en invånare är 
bosatt som ansvarar för den kommunala servicen gentemot denne. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Förvaltningen konstaterar i sitt svar på skrivelsen gällande 
Svedmyrabadet att det i normalfallet är kommunfullmäktige som 
beslutar i ärenden av principiell karaktär och som är av större vikt 
för kommunen. Svedmyrabadet är, i egenskap av 
kommunövergripande verksamhet, ett sådant ärende. 
  
Trots detta går det inte att utläsa av svaret huruvida ärendet 
verkligen lyfts i kommunfullmäktige eller kommunstyrelsen. Med 
anledning av detta har jag författat en ny skrivelse för att försöka få 
klarhet i hanteringen av hyresavtalet med Stockholmshem rörande 
fastigheten där Svedmyrabadet är inhyst samt uppsägning av 
detsamma. 
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Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/358-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om hanteringen 
av Svedmyrabadet 

 EÅV 2024/358-1 Skrivelse om hanteringen av 
Svedmyrabadet 
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§ 14 
Skrivelse om lägesbilden i stadsdelen kring trygghet  
Svar på skrivelse från (M) 
EÅV 2024/359 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
(M) inkom den 18 april 2024 med en skrivelse om lägesbilden i 
stadsdelen kring trygghet. Skrivelsen riktar in sig på barn i risk för 
rekrytering till kriminalitet och innehåller frågor om öppna 
drogscener och arbetet kring dem, polisens lägesbild samt 
fältverksamhetens arbete med målgruppen. 
 
Stadsdelsområdet har fyra öppna drogscener kvar. Arbete pågår 
enligt upprättad åtgärdsplan inom ramen för den lokala 
samverkansöverenskommelsen när det kommer till 
trygghetsskapande arbete. En allmän lägesbild för stadsdelsområdet 
tas fram årligen. Polisen uppger att den aktuella lägesbilden är 
under kontroll. Förebyggande arbete genomförs i samverkan. Något 
som betonas både i polisens lägesbild och inom fältverksamheten är 
vårdnadshavares involvering i stöd för barn i risk, tillsammans med 
barns psykiska hälsa. Samverkan är avgörande för att ta arbetet 
framåt. 
 
Stadsdelsförvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Moderaterna och även L och C som inte stod som undertecknare av 
skrivelsen vill tacka förvaltningen för ett bra svar på en viktig 
fråga. Tryggheten i vårt samhälle är en av vår tids stora 
utmaningar. För att komma till rätta med den krävs åtgärder på 
både lång och kort sikt. De som idag är kriminella måste 
identifieras och lagföras. Där är stadsdelens samverkan med bland 
andra polisen viktigt. Men samtidigt måste de som idag inte är 
kriminella men som riskerar att dras in i kriminalitet få tidiga och 
förebyggande insatser. Barn och unga som riskera att rekryteras in 
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i kriminella miljöer eller som har närstående som är kriminella 
måste få hjälp att hamna på rätt spår. 
  
Vi vet att familjestärkande insatser som föräldraskapsstöd och 
familjecentraler både är förtroendeskapande och förebyggande. 
Stadsdelen har en god förebyggande verksamhet men med tanke på 
att det fortfarande finns fyra öppna drogscener och öppen 
kriminalitet, inte minst i våra utanförskapsområden, måste detta 
arbete intensifieras. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/359-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om lägesbilden 
i stadsdelen kring trygghet 

 EÅV 2024/359-1 Skrivelse om lägesbilden i stadsdelen kring 
trygghet 
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§ 15 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2024  
EÅV 2024/11 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för juli 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
  
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett 
underskott om 19,8 mnkr före resultatöverföringar och ett 
underskott om 8,0 mnkr efter resultatöverföringar. För investeringar 
prognostiseras ett utfall inom fastställd budget. 
  
Prognostiserad avvikelse på helår motsvarar 0,7 procent före 
resultatöverföring och 0,3 procent efter resultatöverföring jämfört 
med justerad budget. 
  
Underskottet är störst inom individ- och familjeomsorg till barn och 
unga på grund av fortsatt mycket höga vårdkostnader. Framförallt 
har kostnaderna för HVB och arvoderade familjehem ökat kraftigt 
jämfört med föregående år bland annat på grund av många och 
komplexa ärenden. Förvaltningen ser en påtaglig risk att dessa 
kostnader kan komma att öka ytterligare under året. 
  
Förvaltningen har under flera år arbetat med att bygga upp en 
beredskap och resurser för att hantera snabba svängningar i 
ekonomin och bibehålla en rättssäker och noggrann 
myndighetsutövning enligt gällande lagstiftning. 
  
Ett kontinuerligt arbete pågår för att följa den ekonomiska 
utvecklingen och förvaltningen bevakar ett antal kostnadsdrivande 
faktorer inom flera verksamhetsområden. Förvaltningen bedriver 
inom samtliga verksamhetsområden en tydlig, stram och prioriterad 
styrning av både ekonomi och verksamhet. Förvaltningen kommer 
att fortsätta prioritera detta med ett tydligt och stärkt fokus på 
ekonomistyrning. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för juli 2024. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
En liten stund, dvs i Tertial 1, kunde vi glädja oss åt en budget i 
balans, men den glädjen blev kortvarig. Underskottet är, liksom i 
förra månadsrapporten, -19,8 miljoner och efter 
resultatöverföringar -8,0 miljoner. Märkligt nog är alla siffror 
exakt lika. Som andel av omslutningen är det ett relativt blygsamt 
underskott, men faran är att det snabbt leder till en högre nivå om 
verksamheten tickar på som tidigare och med de osäkerhetsfaktorer 
som finns. 
  
Orostecknen är många. Förvaltningen driver en bra verksamhet för 
att få stopp på kriminalitet bland ungdomar, men det spär på t ex 
placeringskostnader och dyra institutionskostnader för Barn och 
Unga. Den fond som tidigare under den borgerliga perioden fanns 
centralt för att söka pengar för detta, borde återupprättas. Även om 
andra metoder kan vara en framgångsfaktor för att också minska 
kostnader, lär det knappast bidra mer än marginellt. Andra 
orosfaktorer är att barnantalet i förskolan minskar, ekonomiskt 
bistånd kan öka med en högre arbetslöshet och kostnader för stöd 
och service till personer med funktionsnedsättning kan komma att 
öka. 
  
Nu gäller det för majoriteten att verkligen ta tag i ekonomin för att 
klara budgeten tillsammans med förvaltningen. Vi vet att det är 
fortsatt tuffa ekonomiska förutsättningar, men nu går många siffror 
åt rätt håll med exempelvis lägre inflation och sjunkande räntor. 
Majoriteten har därmed de nödvändiga besluten i sin hand. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/11-7 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport juli 2024 
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§ 16 
Rättegångsfullmakt till stadsledningskontorets juridiska 
avdelning  
EÅV 2024/524 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger fullmakt för stadsjurist 
Sidrah Schaider samt vice stadsjuristerna Hans Altsjö och Kristina 
Söderberg att var för sig företräda Stockholms stad inom nämndens 
förvaltningsområde. Med undantag för rätt att motta delgivning av 
stämningar äger ombud den behörighet som anges i 12 kap. 14 § 
första stycket rättegångsbalken (1942:740). Ombud äger dessutom 
att på nämndens vägnar uppbära, motta och kvittera nämndens 
tillkommande medel och handlingar, att förordna annan i sitt ställe 
samt i övrigt vid alla de tillfällen, då Stockholms kommuns rätt 
inom nämndens förvaltningsområde kan vara ifråga, densamma 
iakttaga och bevaka. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd får enligt Reglemente med 
allmänna bestämmelser för Stockholms stads nämnder (Kfs 
2023:09) själv eller genom ombud föra stadens talan i alla mål och 
ärenden inom sitt verksamhetsområde. 
 
Nämnden har tidigare utfärdat rättegångsfullmakt till juridiska 
avdelningen på stadsledningskontoret. På grund av 
personalförändringar inom juridiska avdelningen på 
stadsledningskontoret behövs en ny rättegångsfullmakt inhämtas 
från nämnden senast den 31 oktober. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
ger stadsjurist Sidrah Schaider samt vice stadsjuristerna Hans Altsjö 
och Kristina Söderberg att var för sig företräda Stockholms stad 
inom nämndens förvaltningsområde. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/524-3 Tjänsteutlåtande: Rättegångsfullmakt till 
stadsledningskontorets juridiska avdelning 

 

Sida 26 (66)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-08-22 

§ 17 
Avveckling av verksamheten förskolan Plantan, 
Planterarvägen 15  
EÅV 2024/532 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag om avveckling av verksamheten förskolan Plantan och ger 
förvaltningen i uppdrag att utreda eventuell ny användning för 
lokalen på Planterarvägen 15. 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden hyr en förskolelokal på Planterarvägen 15. På 
Bägerstavägen 41 byggs samtidigt en ny förskola som står klar för 
inflytt sommaren 2025. Då det för ett par år framöver råder 
överskott på förskoleplatser i stadsdelen Enskede bedömer 
förvaltningen att det är mer kostnadseffektivt att avveckla 
verksamheten på Planterarvägen och att personal och barn flyttar till 
den nya verksamheten på Bägerstavägen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag om avveckling av verksamheten 
förskolan Plantan och ger förvaltningen i uppdrag att utreda ny 
användning för lokalen på Planterarvägen 15. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/532-1 Tjänsteutlåtande: Avveckling av 
verksamheten förskolan Plantan, Planterarvägen 15 
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§ 18 
Ny gruppbostad för personer med funktionsnedsättning 
enligt lagen om stöd och service (LSS 9:9) i Enskede-
Årsta-Vantör  
EÅV 2022/566 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att inhyra 

en gruppbostad LSS med sex hyreslägenheter och 
gemensamhetsytor i ett flerfamiljshus, på Skedviksvägen i 
Årsta. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsförvaltningen i uppdrag att söka stimulansbidrag 
hos kommunstyrelsens ekonomi- och trygghetsutskott i 
enlighet med Medel för lokaländamål. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har tidigare haft ett ansvar för att öka antalet 
grupp- och servicebostäder i staden. Från och med budgetåret 2022 
övergick beställaransvaret för dessa bostäder till socialnämnden. 
  
Behovet av bostäder med särskild service är stort i hela staden och i 
stadsdelsområdet. Socialförvaltningen och Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsförvaltning avser att skapa sex lägenheter enligt LSS. 
Dessa bostäder kommer att skapas i ett befintligt flerfamiljshus på 
Skedviksvägen 50 i Årsta genom att renovera en befintlig 
gruppbostad som tidigare använts inom äldreomsorgen. 
  
Gruppbostaden ligger i ett flerfamiljshus i bostadsrättsföreningen 
Årsta torg och ägs av fastighetskontoret. Den totala ytan är 540 
kvadratmeter och årshyran är beräknad till cirka 1,1 miljoner kronor 
år 2025. Årlig hyresintäkt genom uthyrning till boende beräknas bli 
cirka 450 000 kronor och nettohyreskostnaden cirka 209 kronor per 
lägenhet och dygn. 
  
Beräknat tillträde och start för ny verksamhet efter renoveringen 
planeras till senast den 1 mars 2025. 
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att: 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att inhyra 
en gruppbostad LSS med sex hyreslägenheter och 
gemensamhetsytor i ett flerfamiljshus, på Skedviksvägen i 
Årsta. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsförvaltningen i uppdrag att söka stimulansbidrag 
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hos kommunstyrelsens ekonomi- och trygghetsutskott i 
enlighet med Medel för lokaländamål. 

  
Socialförvaltningen föreslår att: 
Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag om att beställa en 
gruppbostad LSS med sex hyreslägenheter och gemensamhetsytor i 
ett flerfamiljshus, på Skedviksvägen i Årsta. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/566-2 Tjänsteutlåtande: Ny gruppbostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lagen om stöd och 
service (LSS 99) i Enskede-Årsta-Vantör 
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§ 19 
Avveckling av Örby korttidshem och flytt av Bränninge 
korttidshem  
EÅV 2024/553 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att avveckla Örby korttidshem med slutdatum den 
31 december 2024. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att förbereda en flytt av Bränninge korttidshem från 
Tussmötevägen 173 till Gamla Magelungsvägen 14. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadens regler och anvisningar fastställer att arbetet med 
lokalförsörjning syftar till att bland annat bedriva stadens 
verksamheter i ändamålsenliga och kostnadseffektiva lokaler. Det är 
viktigt att arbeta framsynt med lokalförsörjning för att säkerställa en 
ekonomiskt hållbar utveckling med fokus på verksamheternas 
behov och stadens utveckling. 
 
Beslut om avveckling av lokaler som inte är av strategisk vikt fattas 
av ansvarig nämnd enligt 7 kap. § 3 Regler för ekonomisk 
förvaltning. 
 
Kommande förändringar av beläggning av platser vid 
verksamheten, samt svårigheter att fylla platser, innebär att de 
ekonomiska resultaten vid Örby korttidshem kommer att påverkas 
negativt. Under kommande år finns även ett behov för 
verksamheten Bränninge korttidshem att flytta till ny lokal. 
 
Förvaltningen föreslår därför att stadsdelsnämnden beslutar att 
avveckla verksamheten Örby korttidshem med slutdatum den 31 
december 2024 och ge förvaltningen i uppdrag att förbereda en flytt 
av Bränninge korttidshem från Tussmötevägen 173 till Gamla 
Magelungsvägen 14. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag. 
2. Därutöver anföra följande: 

  

Sida 30 (66)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-08-22 

Örby korttidshem togs över i kommunal regi så sent som i april 
2024. Anledningen till förändringen av driftsformen grundade sig 
inte på missnöje med entreprenören utan var politisk. Enligt 
Attendo, som drev korttidshemmet fram till dess, var det god 
beläggning på Örby korttidshem med en beläggningsgrad på ca 
85%. 
  
Socialförvaltningen anger att antalet beviljade korttidsvistelser 
ökade under 2023 jämfört med 2022 och ser inga tendenser till en 
vikande trend innevarande år. Det finns sju korttidshem som riktar 
sig mot vuxna i valfrihetssystemet och 31 som riktar sig mot barn 
och unga. 
  
Med anledning av ovanstående anser Sverigedemokraterna att det 
är något märkligt att förvaltningen nu vill avveckla Örby 
korttidshem. Om förvaltningen inte önskar driva korttidshemmet 
vidare finns det säkert andra aktörer som är intresserade. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/553-1 Tjänsteutlåtande: Inriktnings- och 
genomförandeärende - avveckling av Örby korttidshem och 
flytt av Bränninge korttidshem 
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§ 20 
Remiss av motion om rädda almarna – ersätt sjuka träd 
med nya  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/406 
EÅV 2024/330 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Gabriel Kroon m.fl. (SD) har skrivit en motion där de föreslår att 
trafiknämnden, tillsammans med stadsdelsnämnderna, ska ges i 
uppdrag att revidera trädmålet så att även träd som drabbas av 
almsjuka omfattas. 
 
Förvaltningen konstaterar att påståendet i motionen om att träd som 
drabbas av almsjuka inte omfattas av trädmålet till viss del är 
missvisande. Förvaltningen välkomnar däremot att staden ser över 
och tydliggör hur trädmålet ska tillämpas när större trädbestånd som 
har drabbats av almsjuka behöver tas ned, eftersom det inom staden 
saknas särskilda medel för att genomföra denna typ av 
kompensationsplanteringar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande som 
svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna har i en motion föreslagit att trädmålet ska 
revideras så att även träd som fälls på grund av sjukdom ska 
inkluderas. Syftet med detta är att ge stadens nämnder ett skärpt 
uppdrag för att återplantera almar som har avverkats i almsjukans 
spår. 
  
Förvaltningen konstaterar att påståendet i motionen om att träd 
som drabbas av almsjuka inte omfattas av trädmålet till viss del är 
missvisande. Detta med hänvisning till att samtliga träd som inte 
står på gator, torg eller i anlagda parker är exkluderade från 
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trädmålet oaktat sjukdom eller inte. Däremot konstaterar 
förvaltningen att det inom staden saknas särskilda medel för att 
genomföra denna typ av kompensationsplanteringar. Förvaltningen 
konstaterar vidare att avsaknaden av medel blir extra kännbart när 
stora trädbestånd behöver tas ned samtidigt, vilket kan leda till att 
träd inte ersätts även om det står i konflikt med trädmålets 
intentioner. 
  
Varje nämnd har finansieringsansvaret inom ordinarie budget 
samtidigt som trafiknämndens särskilda medel för sjuka almar inte 
inkluderar återplantering. Alla borttagna almar kan inte ersättas av 
nya vilda träd och därför behöver kommunfullmäktige följa upp och 
förtydliga återplanteringsuppdraget samt säkerställa tillräcklig 
finansiering. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/330-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
rädda almarna - ersätt sjuka träd med nya 

 EÅV 2024/330-1.1 Motion om rädda almarna - ersätt sjuka 
träd med nya 
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§ 21 
Remiss av motion om fler tätortsnära betesdjur  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/488 
EÅV 2024/377 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Jonas Naddebo (C) har lämnat in en motion om att Stockholms stad 
ska ha fler tätortsnära betesdjur. Han föreslår fyra områden att 
utreda vidare, bland annat Kräppladiket i Rågsveds naturreservat. 
 
Kommunstyrelsen har skickat motionen på remiss till bland annat 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd för yttrande. 
 
Förvaltningen är positiv till fler tätortsnära betesdjur. Under säsong 
har förvaltningen betande djur på olika platser, bland annat i 
Rågsveds naturreservat. En utökning av betesdjur skulle kräva 
omprioriteringar i budgeten eller en särskild satsning/budgetpost. 
Kostnaden för fler betesdjur kan inte förväntas rymmas inom 
stadsdelsnämndernas ordinarie driftsbudget. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. att bifalla motionen, 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Jag vill tacka förvaltningen för ett positivt svar och uppskattar att 
stadsdelen har och har haft betesdjur på flera platser. Att 
betesdjuren gör stor nytta för den biologiska mångfalden är 
självklar. De betar så att grönområden hålls fria från sly och 
oönskade växter. 
  
I stället för att betala människor att göra den uppgiften och härma 
hur betesdjuren naturligt bearbetar natur- och grönområden vill vi 
införa fler tätortsnära betesdjur som en ekosystemtjänst i staden. I 
Enskede-Årsta-Vantör gäller det i första hand Kräppladiket i 
Rågsveds naturreservat. 
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Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Christina Petersons (C) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Christina Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/377-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
fler tätortsnära betesdjur 

 EÅV 2024/377-1.1 Motion om fler tätortsnära betesdjur  
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§ 22 
Remiss av rese- och mötespolicy för Stockholms stad  
EÅV 2024/380 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har tagit fram en rese- och mötespolicy för 
Stockholm stad. Policyn ska gälla för alla stadens förvaltningar och 
bolag. Policyn stämmer väl överens med de interna riktlinjer som 
redan tillämpas inom förvaltningen. En skillnad är mer detaljerade 
regler kring flygresor och att ett internt system för klimatväxling av 
flygresor föreslås. Förslaget om klimatväxling behandlas i separat 
ärende (dnr KS 2023/210; EÅV 2024/381). 
  
Förvaltningen ser positivt på att en stadsgemensam policy för möten 
och resor tas fram och har inga förslag till ändringar. Den nya 
mötes- och resepolicyn innebär att förvaltningen kommer att justera 
Enskede-Årsta-Vantörs interna riktlinjer för resor i tjänsten. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
  
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande som 
svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna anser att alla nödvändiga resor som 
genomförs av Stockholms stads tjänstemän ska utgå från ett 
kostnadstänk. För resor inom Stockholms innerstad är det mest 
kostnadseffektiva att använda sig av kollektivtrafik eller cykel. 
Resor i länet eller till mindre tätorter kan ske med tåg eller bil om 
det innebär en direkt kostnadsbesparing och indirekt tidsbesparing. 
På samma sätt är flyget ett viktigt färdmedel vid resor till norra 
delen av Sverige samt utlandet. 
  
Tjänstemän bör inte bestraffas för att de inte har valt att investera 
stora belopp i en miljöbil. Vid de få tillfällen när den egna bilen 
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används i tjänst mot reseersättning bör samtliga fordon ersättas på 
lika villkor, oavsett drivmedel. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/380-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av rese- och 
mötespolicy för Stockholms stad 

 EÅV 2024/380-1.1 (Godkänd - R 1) KS 2024/319 
Tjänsteutlåtande - Rese- och mötespolicy för medarbetare 
och förtroendevalda 

 EÅV 2024/380-1.2 Bilaga - Rese- och mötespolicy 2024 
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§ 23 
Remiss av system för intern klimatväxling för 
tjänsteresor med flyg  
EÅV 2024/381 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsledningskontoret har tagit fram ett förslag till system för intern 
klimatväxling för tjänsteresor med flyg. Enligt förslaget ska alla 
stadens tjänsteresor med flyg beläggas med ett påslag om 50 
procent på resans kostnad. De medel som genereras genom denna 
klimatväxling ska användas till plantering av gatuträd, utöver 
stadens trädmål. Syftet med systemet för klimatväxling är att vara 
ett styrmedel för att minska stadens flygresor, och att 
klimatkompensera för de flygresor som ändå görs. 
  
Tjänsteresor med flyg förekommer endast i undantagsfall på 
förvaltningen. Införandet av ett system för klimatväxling bedöms 
därför ha en försumbar effekt på förvaltningens ekonomi. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande som 
svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna är positiva till att det planteras fler träd i 
Stockholm, dock ställer vi oss tveksamma till att en 
klimatväxlingsfond är det mest effektiva sättet att grönkompensera 
för reseutsläpp. Genom förslaget uppstår dolda kostnader som 
belastar staden och skattebetalarna genom ökad administration 
kring utredning, inrättande, rapportering och uppföljning. 
  
Vi anser att staden istället bör utöka anslaget till trädplantering 
genom att sätta ett procentmål relativt till kostnaden för samtliga 
resor som har gjorts under året, alternativt ett schablonbelopp om 5 
miljoner kronor årligen. Detta besparar förvaltningarna, och i 
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slutändan skattebetalarna, stora administrativa kostnader och 
innebär ett bättre utfall för pengarna. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/381-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av system för 
intern klimatväxling för tjänsteresor med flyg 

 EÅV 2024/381-1.1 Tjänsteutlåtande - System för intern 
klimatväxling 
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§ 24 
Remiss av Förskola i Stockholm 2023  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/657 
EÅV 2024/463 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har fått rapporten Förskola i Stockholm 2023 på remiss 
av kommunstyrelsen. Förskolerapporten tas årligen fram av 
förskolenämnden på uppdrag av kommunfullmäktige. Rapporten 
innehåller en lägesbeskrivning och analys av utvecklingen inom 
förskoleområdet. 
 
Av rapporten framgår att en positiv utveckling av förskolans 
verksamhet över tid syns, samt att samtliga stadsdelsnämnder 
bedriver ett systematiskt kvalitetsarbete inom de kvalitetsområden 
som Förskola i Stockholm 2023 tar upp. 
 
Rapporten tar upp följande övergripande områden: Systematiskt 
kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse, tillgång till förskola 
och förberedelser för fortsatt utbildning och personalens 
utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget. 
 
Förvaltningen instämmer i och känner igen mycket av det som 
framkommer i rapporten. En del av slutsatserna innebär ett behov 
av att skapa en samsyn inom staden. Det handlar till exempel om 
gemensamma bedömningsgrunder för kvalitet, samverkan om vilka 
insatser som leder till ökad inskrivningsgrad i förskolan och samsyn 
av vad det innebär att en legitimerad förskollärare har ansvar för 
den undervisning som enligt författningarna ska bedrivas. 
Förvaltningen ser positivt på att samsyn skapas i staden inom fler 
delar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
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2. Att det genomförs en analys för att utreda vilka förskolor 
som har personal med bristande svenskkunskaper. 

3. Därutöver anföra följande: 
  
Rapporten Förskola i Stockholm 2023 slår åter igen fast att 
kompetensen i svenska hos personalen på våra förskolor behöver 
förbättras. Vi menar att skilda förutsättningar till språkutveckling 
är det största hindret för en mer jämlik utbildning och ser med stor 
oro på problemet med bristfälliga svenskkunskaper hos 
förskolepersonalen. Samtidigt framgår det att resultatet av 
fortbildningsinsatserna varit varierande, samt att det inte är 
tillräckligt att rektorerna skapar möjligheten för personalen att 
stärka sin kompetens i svenska, utan att de behöver ”motivera och 
uppmuntra personalen att delta i utbildningsinsatser”. 
  
Sverigedemokraterna anser att detta inte är tillräckligt när det 
gäller en så pass viktig och avgörande fråga för barns framtid. Vi 
har därför föreslagit att ett språktest ska införas vid nyrekrytering i 
förskolan, samt att de befintliga insatserna ska vara obligatoriska 
för de som är i behov av dem. 
  
För att säkerställa en mer likvärdig utbildning behöver 
inskrivningsgraden i områden där många barn har ett annat 
modersmål än svenska öka och tillgängligheten till språkutveckling 
i svenska säkerställas. 
  
Med anledning av ovanstående förordar vi att staden genomför en 
analys för att ta reda på vilka förskolor som har problem med 
bristande svenskkunskaper hos personalen för att på ett bättre sätt 
kunna rikta de befintliga utbildningarna och insatserna dit de bäst 
behövs. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Förskolerapporten är ett ypperligt verktyg för att kunna följa upp 
utvecklingen inom stadens förskolor, och arbetet för att stärka 
likvärdigheten och den pedagogiska kvaliteten. Det är ett viktigt 
underlag inför det fortsatta arbetet för förskolan som måste göras. 
Tidigare år har rapporten inkluderat mycket rådata med statistik 
från olika stadsdelar. Det har varit ett viktigt verktyg för 
stadsdelspolitiker. 
  
Rapporten 2023 är en mer analyserande, skriftlig rapport. Vi menar 
att det är olyckligt och försvårar för politikerna i förskolenämnden, 
stadsdelsnämnderna och kommunfullmäktige att bilda sig en egen 
uppfattning av hur situationen är i stadens förskolor. 
  
Systematiskt kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse i 
förskolan 
Att hitta större samsyn i kvalitetsuppföljningen är ett påbörjat 
större förbättrings- och utvecklingsarbete som kan äga rum tack 
vare att vi nu har en förskolenämnd. För framtiden är det viktigt 
utveckla ett mer enhetligt och likvärdigt systematiskt kvalitetsarbete 
mellan stadsdelsnämnderna i staden med tydligare koppling till 
läroplansuppdraget. 
  
 Skärmfria miljöer skapar bättre förutsättningar för barn att 
utveckla relationer, koncentrera sig och att lära sig att läsa och 
skriva. Därför vill vi att förskolan till största delen ska vara 
skärmfri för barnen, och välkomnar de initiativ regeringen har tagit 
på dessa områden. Världshälsoorganisationen WHO 
rekommenderar att barn under två år inte ska ha någon skärmtid 
alls, och att den för barn upp till fem år ska begränsas till en timme 
per dag. Vår bild är att många barn i Stockholm når upp 
entimmesgränsen under sin tid i hemmet. Hur dessa barn använder 
digitala verktyg på förskolan och från vilken ålder vet vi tyvärr 
väldigt lite om. Vi vill därför att en sådan redovisning ska ingå i 
förskolerapporten framöver, och att rapporten framöver i högre 
utsträckning fokuserar på barnens utveckling och lärande. 
  
 Insatser för att utveckla förskolans samverkan med socialtjänsten 
och andra myndigheter 
Det behövs tydligare arbetssätt mellan personal, rektor och andra 
stödfunktioner gällande när en orosanmälan ska upprättas, vem 
som ska stå på anmälan men också hur personal och barn kan 
skyddas efter en anmälan. Det framgår inte i årets redovisning hur 
orosanmälningar följs upp på förskoleenhets- och 
stadsdelsnämndsnivå. 
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Insatser för att stärka barns språkutveckling i svenska och för 
flerspråkighet 
Stockholms socioekonomiska skillnader ger särskilda 
förutsättningar för förskolorna oavsett regi. Det finns ett uttalat 
behov av förbättra det språkutvecklande arbetet samt av att stärka 
personalens kunskaper i svenska. 
  
Kompetent förskolepersonal, som får tillgång till 
utbildningssatsningar och ledarutveckling, är helt nödvändig för 
den pedagogiska kvaliteten. Den pedagogiska kvaliteten är 
samtidigt också beroende av barngruppernas storlek och att barn 
med behov får tillgång till särskilt stöd. 
  
För att fler barn i förskolan ska få bättre kunskaper i svenska 
behöver också barn som är inskrivna i förskolan vara närvarande i 
tillräcklig omfattning. Stor frånvaro försvårar kontinuerligt arbete 
med barnets språkutveckling. Därför är det glädjande att Stockholm 
nu äntligen har ett centralt system för närvaroregistrering på plats. 
  
Personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget 
 I oktober 2023 saknade cirka 53 av 1867 barngrupper li staden 
legitimerade förskollärare för undervisningen. Det är allvarligt, 
och Stockholm har dessutom en lägre utbildningsnivå bland 
förskolepersonalen än övriga riket. Vi måste fortsätta arbetet med 
att se till att varje barngrupp och avdelning i förskolan har 
åtminstone en legitimerad förskolelärare, inom såväl de fristående 
som de kommunala förskolorna. 
  
I stadens kommunala förskola utgörs över hälften av arbetslaget av 
personalkategorier som Skolverket benämner ha ”övrig och viss 
pedagogisk utbildning”. Det innebär en utbildningsbakgrund med 
liten eller inget pedagogiskt innehåll, men mer detaljer är för 
närvarande inte kända. Här behöver staden öka sin kunskap om 
personalens utbildningsbakgrund. 
  
 Eftersom bristen på förskollärare är tydlig behövs det också 
utvecklas en samsyn i staden av vad det innebär att en legitimerad 
förskollärare har ansvar för undervisningen. Vi behöver också 
säkerställa att det finns fler förskolelärare, särskilt i de områden 
där de socioekonomiska behoven är som störst. För att förskolan 
ska kunna fullfölja sitt kompensatoriska uppdrag behöver resurser 
och förskollärare fördelas strategiskt utifrån socioekonomiskt 
behov. 
  
Vi noterar att antal barn per legitimerad förskollärare är högst i 
Skärholmen. Här ser vi att majoriteten behöver förstärka arbetet 
också i Söderort, så att det inte blir ett för ensidigt fokus på insatser 
på Järva. 
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Handlingar i ärendet 
 EÅV 2024/463-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av förskola i 

Stockholm 2023 
 EÅV 2024/463-1.1 Framställan - Förskola i Stockholm 2023 
 EÅV 2024/463-1.2 Tjänsteutlåtande - Förskola i Stockholm 

2023 
 EÅV 2024/463-1.3 Bilaga - Förskola i Stockholm 2023 
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§ 25 
Remiss av förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/580 
EÅV 2024/402 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har fått förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad på remiss 
från kommunstyrelsen. Förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad har tagits 
fram av förskoleförvaltningen utifrån uppdrag i budget 2023. 
Strategin ska vara stödjande och vägledande för det långsiktiga 
kompetensförsörjningsarbetet inom förskolan. 
 
Förvaltningen är positiv till att en samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad tas fram. 
Förvaltningen upplever att kompetensförsörjningsstrategin är 
generellt formulerad och att tydligare och mer konkreta 
formuleringar skulle ge ett bättre stöd i 
kompetensförsörjningsarbetet. Förvaltningen anser bland annat att 
strategin bör ha ett större fokus på grundbemanning med rätt 
kompetens för uppdraget då det är av stor vikt för en hög kvalitet på 
utbildningen för barnen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/402-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av förslag till 
samlad strategi för kompetensförsörjning inom förskolan i 
Stockholms stad 

 EÅV 2024/402-1.3 Bilaga - Förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad 
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§ 26 
Remiss av motion om yrkesutbildning för ukrainska 
medborgare  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/261 
EÅV 2024/230 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss av en motion om 
yrkesutbildning för ukrainska medborgare till bland annat Enskede 
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Motionärerna vill att staden 
genomför ett pilotprojekt med yrkesutbildning på Komvux för 
ukrainska medborgare. 
 
Stadsdelsförvaltningen är i regel positivt inställd till förslag som 
syftar till att hjälpa människor att komma ut i arbetslivet. För 
personer med tillfälligt skydd från Ukraina är rätten till utbildning 
på Komvux begränsad enligt skollagen. 
 
Det är däremot möjligt att studera svenska för invandrare (sfi), 
svenska som andraspråk och på högskola och universitet. 
 
Regeringen har i år kommit med en lagrådsremiss som innebär att 
de personer från Ukraina som haft tillfälligt skydd enligt 
massflyktsdirektivet före den 1 november 2023, ska kunna 
folkbokföra sig från och med den 1 november 2024. Personer från 
Ukraina som väljer att folkbokföra sig kommer att ha rätt att studera 
inom vuxenutbildningen. 
 
Förvaltningens bedömning är att staden bör invänta ukrainares 
möjlighet till folkbokföring framför att starta ett pilotprojekt med 
yrkesutbildning för ukrainska medborgare. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att utöver det anföra. 
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Av förvaltningens svar framgår att man anser att staden bör invänta 
ukrainares möjlighet till folkbokföring, som kan bli möjligt från och 
med den 1 november 2024, innan ukrainare ges möjlighet att söka 
till yrkesutbildningar. 
  
Miljontals ukrainare lever på flykt i Europa och i Sverige finns det 
ca 55 000 ukrainska flyktingar. 
  
Det är naturligtvis ytterst angeläget att ukrainska flyktingar får 
utveckla och förbättra sin kompetens. Detta är mycket angeläget 
dels ur individsynpunkt, för att de ska kunna komma in på 
arbetsmarknaden, försörja sig själva och sina familjer och kunna 
leva som självständiga och produktiva individer. Men det är också 
viktigt ur samhällssynpunkt, samhället har ett stort intresse av att 
de ukrainska flyktingarna klarar sig själva och kan bidra till det 
samhälle de lever i. 
  
Mot den bakgrunden anser vi Liberaler att det är både angeläget 
och möjligt att starta ett pilotprojekt med yrkesutbildning för 
ukrainare så fort som möjligt, i stället för att invänta den 1 
november, som förvaltningen föreslår. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/230-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
yrkesutbildning för ukrainska medborgare 

 EÅV 2024/230-1.1 Motion om yrkesutbildning för ukrainska 
medborgare 
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§ 27 
Remiss av motion om ett modernt och tillgängligt 
föräldraskapsstödsprogram i grundskolan  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 2024/389 
EÅV 2024/348 
 

Beslut  
1. Att tillstyrka motionen. 
2. Att därutöver anföra: 

  
Engagerade föräldrar och stark vuxennärvaro är viktiga 
komponenter i barn och ungas utveckling och därmed också en 
viktig skyddsfaktor i barns liv. Det är glädjande att så många 
remissinstanser är positivt inställda till motionen och dess 
intentioner och förslag. Föräldraskapet är inte enkelt och ibland kan 
det finnas skäl att behöva stöd, råd och tips såväl i de stora 
föräldraskapsfrågorna som i de mindre. 
  
Det är vår vision att tröskeln till socialtjänstens hjälp ska vara så låg 
som möjligt och det förutsätter att stockholmarna känner ett 
förtroende för socialtjänsten samt att den är tillgänglig. Motionens 
förslag om att erbjuda föräldraskapsstödsprogram i anslutning till 
exempelvis skolornas föräldramöten syftar också till att etablera och 
stärka kontakt mellan föräldrar i skolan. Genom att möta 
klasskamraters föräldrar och utbyta erfarenheter, information och 
kontaktuppgifter kan vuxennärvaron runt en större grupp 
barn/ungdomar stärkas. 
  
Målsättningen med motionen är att främja en trygg uppväxt för fler 
barn, minska konflikter i och utanför skolan samt att minska risken 
för att barn och unga rekryteras till kriminella miljöer. Det står en 
ny socialtjänstlag för dörren vars syfte och mål ligger i linje med 
motionens intentioner, därför bör motionen bifallas i sin helhet. I 
samband med ett införande av motionens förslag är det också tydligt 
att ansvarsfördelningen är tydlig. Enbart för att skolans lokaler 
används och att föräldraskapsstöd anordnas i anslutning till andra 
föräldraaktiviteter i skolan är det angeläget att det inte blir ett nytt 
uppdrag som skolans personal ska få huvudansvaret för. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om ett modernt och 
tillgängligt föräldraskapsstödsprogram i grundskolan till bland 
annat Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. För att nå ut till fler 
föräldrar som kan ta del av föräldraskapsstödsprogram föreslår 
motionären att föräldraskapsstödsutbildningar anpassas för att 
kunna hållas i grundskolan samt att modellen testas som ett 
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pilotprojekt med utvalda grundskolor. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget om att genomföra 
föräldraskapsstödsprogram i skolan, då föräldraskapsstöd bör ges på 
arenor som är kända för föräldrar och familjer. 
 
Förvaltningen anser att föräldraskapsstödsprogrammen inte bör 
anpassas och/eller göras om, då programmen som är framtagna är 
evidensbaserade och utgår från forskning. 
 
Förvaltningen tycker det är bra att ett pilotprojekt med utvalda 
grundskolor som testar att hålla i befintliga 
föräldraskapsstödsprogram genomförs. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L), Christina Peterson 
(C), Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S), Peter 
Dannqvist (MP) och Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden 
beslutar enligt följande: 
  

1. Att tillstyrka motionen. 
2. Att därutöver anföra: 

  
(Se anförandet under nämndens beslut) 
  
Gustav Johansson (M) yrkar bifall till sitt egna m.fl. förslag till 
beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) konstaterar att det finns ett förslag till 
beslut och finner att nämnden beslutar i enlighet med sitt egna, 
Gustav Johanssons m.fl. (M), Peter Backlunds (L), Christina 
Petersons (C), Kristina Öbergs m.fl. (S), Peter Dannqvists (MP) och 
Emelie Wassermanns (SD) förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/348-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om ett 
modernt och tillgänligt föräldraskapsstödsprogram i 
grundskolan 

 EÅV 2024/348-1.1 Remiss av motion om ett modernt och 
tillgängligt föräldraskapsstödsprogram i grundskolan  
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§ 28 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om sommaren som 
gått, medborgarundersökningen, kommande chefsforum och 
förvaltningens deltagande på Kommek. 
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§ 29 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokoll förvaltningsgrupp 5 juni 2024 
 Vidaredelegation beslutanderätt Landskapsarkitekter 2025 
 Vidaredelegation beslutanderätt Sommargårdsverksamhet 

2025 
 Protokollsutdrag från socialnämnden 2024-06-11 § 13 
 Stadsrevisionen informerar Juni 2024 
 Protokollsutdrag men kummunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 § 7 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 § 8 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 §  9 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 § 10 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 § 11 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-06-

17 § 25 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 25 

juni 2024 
 Protokollsutdrag 2024-06-13 § 23 
 Protokollsutrdrag med kulturnämndens beslut 2024-04-23 § 

12 
 Protokollsutdrag med kommunstyrelsens beslut 2024-16-19 

§ 7 
 Protokoll extra förvaltningsgrupp 20 juni 2024 
 Protokoll extra förvaltningsgrupp 27 juni 2024 
 Protokollsutdrag med kommunstyrelsens ekonomi- och 

trygghetsutskotts beslut 2024-06-19 § 10 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 4 

juli 2024 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 1 

augusti 2024 
 Vidaredelegation beslutanderätt Utbildning av delegering 

2024 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 13 

augusti 2024 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 15 

augusti 2024 
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 Protokoll från stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 2024-
08-19. 
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§ 30 
Uppföljning av föreningsbidrag för verksamhetsåret 2022  
EÅV 2023/1022 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att följa upp de föreningsbidrag som 
stadsdelsnämnden beviljat för verksamhetsåret 2022. Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beviljade 32 av 35 sökande 
föreningar bidrag om totalt 1 014 000 kronor för verksamhetsåret 
2022. 
 
Förvaltningen har vidtagit åtgärder mot fyra föreningar i samband 
med uppföljningen, bland annat återkrav av medel. En utredning 
pågår om hur en förening använt beviljade bidrag. 
 
Förvaltningen konstaterar att det är viktigt att följa upp avsedda 
bidrag för att säkerställa att de används till beviljade ändamål. Ett 
större arbete har genomförts för att stärka uppföljningen och för att 
informera om aktuella riktlinjer i förebyggande syfte. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger rapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L), Christina Peterson 
(C) och Emelie Wassermann (SD) lämnar ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
  
I stadsdelen finns en stor andel ideella föreningar som gör mycket 
gott och skänker stort mervärde till stadsdelens invånare. Det är 
viktigt att det finns möjligheter att ge dessa monetärt stöd för att 
genomföra dessa verksamheter. Samtidigt är det viktigt att 
skattepengar går till rätt saker och inte till destruktiva krafter som 
inte delar våra grundläggande demokratiska och mänskliga 
rättigheter. Därför har stadsdelsförvaltningen förtjänstfullt skrivit 
riktlinjer som gäller för dessa bidrag. Dessa riktlinjer har 
uppdaterats i flera omgångar av olika majoriteter. 
  
Vi vill understryka vikten av att de som får ta del av de offentliga 
skattemedlen inte aktivt motarbetar våra demokratiska värderingar 
och inte undergräver förtroendet för våra institutioner. Inte en 
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skattekrona ska gå till den typen av verksamhet vilket vi förutsätter 
att förvaltningen och majoriteten i framtiden säkerställer. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1022-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av 
föreningsbidrag för verksamhetsåret 2022 
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§ 31 
Förskoleundersökningen 2024  
Anmälningsärende 
EÅV 2024/447 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner informationen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskoleundersökningen genomförs varje år av Stockholms stad. 
 
I undersökningen frågar Stockholms stad om vårdnadshavarens 
uppfattning om sitt barns förskola. Andel vårdnadshavare som har 
svarat på enkäten är 63 procent, vilket är en minskning med fem 
procentenheter från föregående år. 
 
Förskoleundersökningen 2024 har gjorts om, vilket påverkar 
möjligheten att jämföra resultatet med tidigare år. 
 
Förvaltningen konstaterar att stadsdelsområdets kommunala 
förskolor uppnår ett högt resultat. Resultatet har förbättrats inom 
samtliga frågeområden som har ett jämförbart resultat. 
Frågeområdet Utveckling och lärande ökade mest med åtta 
procentenheter. Skillnaderna på resultat beroende på om 
vårdnadshavares barn biologiskt kategoriseras som flicka eller 
pojke har minskat från föregående år. Förvaltningen kommer att 
arbeta för en ökad svarsfrekvens inför nästa års 
förskoleundersökning. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner informationen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/447-1 Tjänsteutlåtande: Förskoleundersökningen 
2024 

 EÅV 2024/447-1.1 Enskede-Årsta-Vantör Kommunala - 
Vårdnadshavare Förskola 

 EÅV 2024/447-1.2 Enskede-Årsta-Vantör Kommunala - 
Vårdnadshavare Förskola Kommunala enheter 

 EÅV 2024/447-1.3 Enskede-Årsta-Vantör - Vårdnadshavare 
Förskola 
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§ 32 
Idéburet offentligt partnerskap (IOP) med Nya Rågsveds 
Folkets Hus  
Slutrapport i samband med upphörande av IOP 
EÅV 2022/1033 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner och lägger 
slutrapporten till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd och den ideella föreningen 
Nya Rågsveds Folkets Hus ingick ett idéburet offentligt partnerskap 
(IOP) den 1 juni 2023. Överenskommelsen upphörde att gälla den 
30 juni 2024. 
 
Slutrapporten summerar verksamheten som har drivits inom ramen 
för partnerskapet samt redogör för måluppfyllnad och lärdomar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner och lägger slutrapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L), Christina Peterson 
(C) och Emelie Wassermann (SD) lämnar ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
  
Vid beslut om denna IOP ställde vi oss kritiska till beslutet. Vi 
ansåg att det var ett för otydligt uppdrag och att det var oklart vad, 
om något, medborgarna skulle få ut av insatsen. Det har nu visats 
sig att vi även i denna fråga hade helt rätt. Satsningen och 
pengarna har inte gett något mervärde till medborgarna. Även om 
det inte handlar om så mycket pengar är det en viktig signal i våra 
politiska sidors syn på det kommunala uppdraget. Vi vill satsa på 
kärnverksamhet, bättre förskola, socialtjänst, äldreomsorg med 
mera medan majoriteten lägger pengar på meningslösa projekt utan 
någon empirisk effekt. 
  
Vi förväntar oss att majoriteten i och med detta inte återkommer 
med några nya förslag om IOP med den berörda aktören. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/1033-16 Tjänsteutlåtande: Slutrapport IOP med 
Nya Rågsveds Folkets Hus 
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 EÅV 2022/1033-16.1 Slutrapport i samband med 
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§ 33 
Idéburet offentligt partnerskap (IOP) med föreningen 
Drömstort  
Slutrapport i samband med upphörande av IOP 
EÅV 2022/682 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner och lägger 
slutrapporten till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd och den ideella föreningen 
Drömstort ingick ett idéburet offentligt partnerskap (IOP) den 1 
september 2022. Överenskommelsen upphörde att gälla den 1 juni 
2024. 
 
Slutrapporten summerar verksamheten som har drivits inom ramen 
för partnerskapet samt redogör för måluppfyllnad och lärdomar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner och lägger slutrapporten till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/682-16 Tjänsteutlåtande: Idéburet offentligt 
parnerskap (IOP) med föreningen Drömstort 

 EÅV 2022/682-13 Slutrapport i samband med upphörande 
av IOP med föreningen Drömstort 
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§ 34 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/1061 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1061-13 Redovisning av delegationsbeslut 2024-
05-31 - 2024-08-09 
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§ 35 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att bereda skrivelsen nedan och återkomma till nämnden med svar. 
 

Inkommen skrivelse 
Emelie Wassermann (SD) lämnar in en skrivelse om uppsägning av 
hyresavtalet för Svedmyrabadets lokal. 
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§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1691001 (Godkänd - R 1) Nedläggning av faderskap enligt 2 
kap 7 § föräldrabalken 
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§ 37 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1691004 (Godkänd - R 1) Nedläggning av faderskap enligt 2 
kap 7 § föräldrabalken 
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§ 38 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1691005 (Godkänd - R 1) Nedläggning av faderskap enligt 2 
kap 7 § föräldrabalken 
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§ 39 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1691006 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap 7 § 
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§ 40 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1691008 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 41 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1693154 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken  
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